



Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. -2024

ISSN 1991--3222

URL - <http://jzsp.jes.su>

All right reserved

No. 4 Volume 20. 2024

International Legal Requirements for Respect and Protection of the Wounded and Sick in Armed Conflicts: Substance and Compliance in Relation to Persons with Mental Disorders

Marina Belousova

*Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation
Moscow, Russia*

Abstract

Respect and protection are basis commitments that are established by international humanitarian law to the wounded and sick. But if the concept of respect generally doesn't cause controversies in scientific literature, then the understanding of protection can vary significantly among researches. Hereby the existence of a mental disorder in a person is the most uncertain reason for giving protection to him, because the absence of normative definition of this concept in international law opens up great opportunities for its subjective interpretation.

The goal of the article is detection of the substance of obligation to protect wounded and sick in international humanitarian law and researching of possibility for granting status of protected person to somebody because of his mental disorder. The objectives of the article are: to analyze the concept of protection as the complex of obligations towards the wounded and sick; to give the definition of mental disorder as the reason for giving protection to a person within international humanitarian law.

When solving the problems were used dialectical, logical and systemic general scientific methods; historical and sociological particular scientific methods; formal legal special method.

As a result of the research it was determined that the protection of the wounded and sick is consists of the complex of obligations to withdraw people from dangerous circumstances and to provide them required medical treatment. In addition, it was offered the definition of mental disorder as mental condition deviating from normal (healthy) one because of discovering cognitive impairment, emotional regulation disorders or behavioral disorders, which seems the enough reason for recognizing a person as sick in the context of international humanitarian law and granting protection to him.

Keywords list (en): international humanitarian law, respect, protection, protected persons, wounded, sick, mental disorder

Date of publication: 29.08.2024

Citation link:

Belousova M. International Legal Requirements for Respect and Protection of the Wounded and Sick in Armed Conflicts: Substance and Compliance in Relation to Persons with Mental Disorders // Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. – 2024. – V. 20. – No. 4 C. 133-143 . URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-156/>. DOI: 10.61205/S199132220029824-2

No orders found

Международно-правовые требования уважения и защиты раненых и больных в вооруженных конфликтах: содержание и соблюдение в отношении лиц с психическими расстройствами

Белоусова Марина

*Институт законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве
Российской Федерации
Москва, Россия*

Аннотация

Уважение и защита — базовые обязательства, установленные международным гуманитарным правом по отношению к раненым и больным. Однако если понятие уважения в целом не вызывает разногласий в научной литературе, то понимание защиты у исследователей может существенно отличаться. При этом наиболее неопределенным основанием предоставления защиты лицу является наличие у него психического расстройства, поскольку отсутствие нормативного определения данного понятия в международном праве открывает широкие возможности для его субъективного толкования.

Цель статьи — выявление содержания требования о защите раненых и больных в международном гуманитарном праве и изучение возможности предоставления статуса покровительствуемого лица вследствие наличия психического расстройства. Задачи статьи: проанализировать понятие защиты как совокупности обязательств по отношению к раненым и больным; дать определение психическому расстройству как основанию для предоставления лицу защиты в рамках международного гуманитарного права.

При решении поставленных задач применялись общенаучные (диалектический, логический и системный) и частнонаучные (исторический, социологический, формально-юридический) методы.

В результате исследования установлено, что защита раненых и больных состоит из совокупности обязательств по их изъятию из опасных обстоятельств и оказанию им требуемой медицинской помощи. Предложено определение психического расстройства как психического состояния, отклоняющегося от нормального (здорового) в силу обнаруживаемых нарушений когнитивной функции, эмоциональной регуляции или поведения, что представляется достаточным основанием для признания лица больным в контексте международного гуманитарного права и предоставления ему защиты.

Ключевые слова: международное гуманитарное право, уважение, защита, покровительствуемые лица, раненые, больные, психическое расстройство

Дата публикации: 29.08.2024

Ссылка для цитирования:

Белоусова М. Международно-правовые требования уважения и защиты раненых и больных в вооруженных конфликтах: содержание и соблюдение в отношении лиц с психическими расстройствами // Журнал зарубежного законодательства и сравнительного правоведения. – 2024. – Т. 20. – № 4 С. 133-143 .

URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-156/>. DOI:
10.61205/S199132220029824-2

User code: 0; Download date: 02.11.2024; URL - <http://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-156/> All right reserved.